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Громадський активізм: 
ще одне питання і не одна 
відповідь

Книга, поезія, література 
завжди кликали до єднання, 
сьогодні – також!

Порядок, дисципліна і 
демократія розпочинаються із 
прибирання та вивозу сміття
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Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Наші МАНівці –  
гордість Романівщини

Наталія Рисіч

Щороку такі за-
ходи і така робота у 
школах, гімназіях, 
ліцеях всієї України 
проводиться, відбу-
вається і має важли-
ве значення у житті 
учня (учениці), які 
не просто успішно 
навчаються, але й 
мають поглибле-
ний потяг до певної 
галузі знань. 

Йдеться про науково-
дослідницьку роботу учнів 
під егідою Малої академії 
наук України. Багато людей, 
які перебувають у ритмі 
щоденно-побутового життя, 
навіть не здогадуються про 
те, якими цікавими, важ-
ливими і навіть суто при-
кладними дослідницькими 
питаннями займаються їхні 
земляки із числа учнівських 
талантів. Іноді виникає ціл-
ком закономірне запитання: 
чому довкола нас виникає 
так багато проблем, чому 
упродовж багатьох років 
ми, дорослі люди, споти-
каємося на одному й тому 
ж місці у той час, коли наші 
діти показують справді чу-
дотворні рецепти вирішен-
ня багатьох проблем.

Нинішній рік розпо-
чався із того, що у Рома-
нові 10 січня 2024-го року 
проходив перший етап 
Всеукраїнського кон-
курсу-захисту науково-
дослідницьких робіт 
учнів – членів Малої 
академії наук України 
(МАН України). І кожна 
робота юного дослідни-
ка, яку запропонували на 
огляд та обговорення авто-
ритетних членів журі учні-
МАНівці із Романівського 
ліцею № 2, Гордіївської 
філії цього ж навчального 
закладу, Врублівського та 
Биківського ліцеїв, достойна 
уваги не лише експертів із 
вчительського середовища. 
Без перебільшення, кожна 
дослідницька робота вже 
у теперішньому її стані є 
певним науковим внеском у 
вивченні суто прикладних 
питань нашого сьогодення. 
Адже як не звернути уваги 
на тему наукової роботи під 
назвою «Ефективність виро-

щування щепленого огірка 
в умовах закритого грунту», 
яку підготувала учениця 
11-го класу Романівського 
ліцею № 2 (село Романівка) 
Ілона Оксаніч. Або хіба 
можна не звернути увагу 
на тему дослідження учня 
Биківського ліцею Богдана 
Бондарчука, який вивчає 
тему «Вирощування ранніх 
сортів столового винограду 
на піщаних грунтах Поліс-
ся»? Ну а учні Наталії Пе-
трівни Метельської, яка 
викладає у Врублівському 
ліцеї, взялися за вивчення 
технологічних підвалин 
роботи з деревиною як 
сировинним матеріалом 
для промислової обробки. 
Дарина Чепіль досліджу-
вала основні властивості 
деревини плодових порід, 
а Дарина Зінчук вивчала 
ступені вологості деревини 

при камерному та атмос-
ферному сушінні.

Цілий калейдоскоп 
напрочуд цікавих тем гу-
манітарного профілю за-
пропонували на конкурс 
МАН України учні із Ро-
манівщини. Наприклад, 
учениця Гордіївської філії 
Романівського ліцею № 2 
Яна Зданівська взялася 
за вивчення традиційних 
будівельних обрядово-
звичаєвих дій на прикладі 
етнографічної спадщини 
свого ж села. Учениця цього 
ж таки навчального закладу 
Вікторія Бондарчук під 
керівництвом своєї вчи-
тельки Анни Петрівни 
Романчук вивчала тему 
«Народні географічні назви 
Гордіївки як відображення 
процесу освоєння ланд-
шафтів». Ще одна учениця 
із Гордіївки Ангеліна Чер-

нова вивчала (і мабуть, ще 
довго вивчатиме) унікально 
цікаву, інтегрально орієн-
товану та змістовно багату 
тему «Геопоетична мапа 
Європи в українській по-
езії кінця ХХ – початку ХХІ 
століття». Таким же літера-
турно-науковим пафосом 
відзначається «манівська» 
робота учениці Романів-
ського ліцею № 2 Вікторії 
Харчук, яка разом зі своїм 
науковим керівником (Оль-
гою Сергіївною Бучко) 
працювала над науковою 
роботою «Розвиток жанру 
хайку у світовій та україн-
ській літературі».

Я к що  с п р о б у в ат и 
осмислити значення на-
уково-дослідницької робо-
ти учнів низки навчальних 
закладів Романівщини, 
то це, без перебільшення, 
феномен. Важко збагнути, 
яким саме чином у доволі 
складних, іноді навіть  про-
блематичних ситуаціях 
наші педагоги досягають 
разом зі своїми учнями та 
вихованцями подібних зле-
тів суто наукової евристики. 
Зазвичай той рівень науко-
вості, який продемонстру-

вали у своїх дослідницьких 
роботах вищеозначені учні 
ліцеїв Романівщини, у біль-
шості європейських країн 
притаманний учням та 
вихованцям закладів так 
званого елітного рівня. Тож 
свій внесок і орієнтацію на 
похід в Європу учні декіль-
кох навчальних закладів Ро-
манівщини вже чітко окрес-
лили. Ось би лише далі, вже 
у дорослому житті, наша 
юнь могла і прагнула дося-
гати і вдосконалювати вже 
досягнуте на системному 
рівні. Зрештою, аби вивче-
не, досліджене і досягнуте 

змогло прислужитися рід-
ній державі і рідній землі.

P.S. Зауважимо, що 
вже незабаром до слід
ницькі роботи учнів 
– членів Малої ака
демії наук України із 
навчальних закладів 
Романівської селищної 
ради візьмуть участь у 
ІІму (обласному) етапі 
Всеукраїнського конкур
сузахисту «манівських» 
робіт. Побажаємо їм 
успіхів, здобутків і по
дальшої удачі.

 Учасники конкурсу МАН Гордіївської філії Романівського ліцею №2

Учениця Романівського ліцею №2 Ілона Оксаніч 
у теплиці на дослідній ділянці
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Романів відтепер селище 
із сільським населенням!

Наталія Рисіч

Міністерство розви-
тку громад, територій 
та інфраструктури 
України ліквідувало 
використання в Укра-
їні таких категорій 
населених пунктів, як 
селище міського типу. 

Відповідне оновлення кодифі-
катора адміністративно-терито-
ріальних одиниць міністерство 
затвердило наказом № 48 від 19 
січня 2024-го року.

Згідно з цим наказом всі 
колишні селища міського типу 
(смт) відтепер офіційно матимуть 
статус селищ, а сама назва – абре-
віатура смт із переліку категорій 
населених пунктів виключена.

Ще влітку минулого року (28 
липня 2023-го року) Верховна 
Рада України ухвалила закон, 
який передбачав нові правила 
адміністративно-територіальних 
змін та перейменувань. Найпер-
шим чином зміни стосувалися 
скасування у переліку категорій 

населених пунктів України назви 
«селище міського типу».

Селище, згідно з Наказом 
Мінрозвитку громад № 48 від 
19.01.2024 р., належить до катего-
рії «сільська територія», а тому 
із 19 січня 2024-го року суттєво 
змінилися межі розподілу між 
міським та сільським  населен-
ням. Якщо раніше жителі селищ 
міського типу (смт) належали до 
категорії «міське населення», то 
відтепер жителі сіл та селищ 
будуть об’єднані єдиною кате-
горією належності до сільського 
населення. 

Згідно із Законом України від 
28 липня 2023-го року, селище 
визначене як населений пункт 
із переважно приватнобудин-
ковою забудовою і чисельністю 
населення не менше п’яти тисяч  
осіб. Досі незрозуміло, наскіль-
ки категоричним критерієм для 
визначення категорії «селище» 
стане показник чисельності його 
жителів на рівні «не менше 5-ти 
тисяч осіб». І чи буде селище 
(наприклад селище Биківка), де 
проживає менше п’яти тисяч 
жителів, переведене до категорії 
«село»? Тим паче, що свого часу 
(ще за радянських часів) селища 
як населені пункти виникали і 
реєструвалися саме як «селище» 
під час побудови та початку ро-
боти певного промислового чи 
потужного сільськогосподар-
ського підприємства,  потужних 
залізничних станцій (вузлів) або 
ж навчальних (часто спеціалізо-
ваних) закладів.

Так чи інакше, але на тери-
торії Романівської селищної 
ради відтепер не проживатиме 
жодного міського жителя. Уся 
Романівщина (як села, так і 
селища) із січня 2024-го року 
заселена лише сільським на-
селенням.

На Житомирщині від початку 
повномасштабного вторгнення 
рф звучало 988 тривог

Зазначимо, що на 
Житомирщині від 
початку повномасш-
табного вторгнення рф 
до України звучало 988 
тривог, середня трива-
лість яких становить 
01:12:49, а найчастіше 
російські окупанти 
тероризували Жито-
мирщину у п’ятницю.

Про це інформує департамент 
з питань цивільного захисту на-
селення та оборонної роботи 
Житомирської ОВА.

Для оповіщення населення в 
області налічується 213 електро-

сирен. Загалом налічується 135 
електросирен централізованого 
підключення та 78 сирен авто-
номного включення.

Інформування населення 
області про повітряну тривогу 
додатково здійснюється за допо-
могою веб-застосунку «Повітряна 
тривога», в якому зареєстровано 
904 657 користувачів з Житомир-
ської області.

Зокрема, застосунком корис-
туються:

• 371 191 житель Житомирсько-
го району;

• 82 747 жителів Бердичівського 
району;

• 156 200 жителів Коростенсько-
го району;

• 84 646 жителів Звягельського 
району.
Також оповіщення населен-

ня здійснюється за допомогою 
гучномовних пристроїв, яких на 
Житомирщині налічується 174:

• 40 переносних і 3 автомобіль-
них у ГУ ДСНС у Житомир-
ській області;

• 27 переносних, 104 – автомо-
більних у ГУНП у Житомир-
ській області.

Джерело:  
пресслужба Житомирської ОВА

День Соборності:  
символ єднання, скріпленого кров’ю

Віктор Радчук

Щороку, коли на ка-
лендарі з’являється дата 
22 січня, Україна відзна-
чає День Соборності. 

Від 1999-го року цей день 
став державним святом, оскіль-
ки якраз напередодні, 21 січня 
1999-го року, президент України 
Леонід Кучма видав відповідний 
указ. До того День Соборності від-
значали лише найсвідоміші па-
тріоти, які знали і розуміли зна-
чення і величний символізм цього 
свята. Як правило, центральним 
дійством святкової програми 
упродовж 90-х років ставали ба-
гатотисячні віче біля Софії Киів-
ської, якраз навколо пам’ятника 
Богдану Хмельницькому. Після 
указу Леоніда Кучми вперше 
День Соборності було проведе-
но на загальнодержавному рівні 
22 січня 1999-го року. У цей день 
у Житомирі до пам’ятника Т. Г. 
Шевченку, до якого раніше на 
День Соборності приходили 
здебільшого представники пар-
тій національно-демократичного 
напряму (Народний Рух, УРП, 
РХП), прийшли й представники 
влади. Відтоді День Соборності 
відзначається щороку майже за 
одним і тим же сценарієм: пред-
ставники громадськості і влади 
покладають квіти до пам’ятника 
Тарасу Шевченку, Івану Франку, 
а найпопулярнішим атрибутом 
Дня Соборності вже десятки років 
є також животворні «ланцюги єд-
нання», які символізують єдність 
Заходу і Сходу України.

Між тим, щорічно традицій-
ні покладання квітів, утворення 
«ланцюгів єднання» призводять 
до суто формального сприйняття 
цієї важливої історичної події. 
Крім того, більшість пересічних 
українців і досі не знає глибин-
ної суті та історичного значення 

цієї дати. Адже так вийшло, що 
22 січня 1919 року у Києві було 
проголошено Акт Злуки двох дер-
жавних утворень, де проживала 
тоді більшість українців: Україн-
ської Народної Республіки (УНР) 
та Західноукраїнської Народної 
Республіки (ЗУНР). Обидві держа-

ви були незадовго до Акту Злуки 
утворені. Щоправда, УНР була 
дещо старшою, бо її проголосили 
на початку (також 22 січня) 1918-
го року. А ЗУНР проголошено у 
листопаді 1918-го, після поразки 
Австро-Угорської держави (куди 
входили західні області теперіш-
ньої України) у Першій світовій 
війні. Необхідність об’єднання 
обох українських держав в одну-
єдину неабияк підсилювалась зо-
внішніми причинами: Українська 
Народна Республіка одночасно 
відбивала атаки з двох фронтів – 
від більшовицької Червоної Армії 
та наступу армії білогвардійського 
генерала Денікіна. А Західноукра-
їнська Народна Республіка вела 
запеклу війну із арміями тільки 
що відновленої Польщі. Вважало-
ся, що об’єднання наддніпрянців 
та галичан суттєво зміцнить дер-
жавний механізм відтепер (від 22 
січня 1919 року) єдиної держави. 
Проте об’єднатися, а тим паче на-
лагодити тісну співпрацю обидві 
частини України тоді не встигли. 
По-перше, уряд УНР (Директорія) 
дуже недовго після Акту Злуки 
перебував у Києві. Навіть підси-
лена братами-галичанами (Укра-
їнською галицькою армією – УГА) 
армія УНР змушена була відсту-
пити на захід і південь України. 
А сама УГА також відступила із 
областей західної України під уда-
рами польських дивізій, озброє-
них і навчених французькими вій-
ськовиками. Проте соборність 
як прагнення до абсолютної 
і цілковитої єдності у межах 
однієї-єдиної і неподільної 
Української держави надовго 
залишилась мрією і дороговка-
зом для тих, хто прагнув своєї 
власної держави – України. 

І така мрія здійснилася у серп-
ні 1991-го року, коли Україна була 
проголошена незалежною, само-
стійною і, звісно ж, – соборною 
державою.

Тривалий час День Соборності 
в Україні багатьма людьми сприй-
мався як дещо пафосне свято, яке 
нагадує сучасникам про події вже 
столітньої давнини. Мовляв, ми, 
українці, єдині, і хто ж у цьому 
сумнівається? І зрештою – а хіба 
може бути інакше? Виявилося, що 
нашу єдність і неподільність не 
всі сприймають як історично до-
вершений і визнаний світом факт. 
Сьогодні за право бути єдиною, 
неподільною і соборною держа-
вою доводиться проливати кров і 
класти життя кращих українських 
синів і дочок. Свого часу, у 2006-
му році, український режисер-
кінодокументаліст Ігор Кобрин 
створив дуже пізнавальний, на-
прочуд цікавий документальний 
фільм «Собор на крові». У ньому 
детально і мистецьки довершено 
розповідається якраз про перші 
місяці, роки, коли молода україн-
ська державність часів української 
національної революції 1917-1921 
років спробувала об’єднати усі 
українські землі у єдину соборну 
сім’ю. Тоді – не вдалося, але образ, 
символ і мета залишилися наза-
вжди. Пізніше, через десятиліття 
боротьби, репресій, поневірянь 
і героїчних, але невдалих спроб 
відновити українську незалеж-
ність, нам нарешті вдалося це 
зробити. У 1991-му році. Сьогод-
ні ми не лише захищаємо свою 
землю, але й боремось за право 
жити у єдиній, неподільно-собор-
ній державі, ім’я якої – Україна. 
Бо Україна – понад усе! І – Слава 
Україні! 
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Парламент збільшив  
штат НАБУ до тисячі осіб:  
як це вплине на боротьбу з топкорупцією

У грудні минулого року 
Верховна Рада ухвалила низку 
«євроінтеграційних» законів. 

Один з них стосувався Національного 
антикорупційного бюро України, а саме 
– збільшення штату установи на 300 осіб. 
Це має суттєво покращити спроможність 
НАБУ у боротьбі з топкорупцією та дасть 
змогу детективам бюро збільшити кіль-
кість справ, які вони розслідують. Центр 
громадського моніторингу та контролю 
розповідає, чому виникла необхідність роз-
ширити штат Антикорупційного бюро та 
як це вплине боротьбу з топкорупцією в 
Україні.

Кількість справ зростає,  
кількість детективів – ні

Закон про Національне антикорупційне 
бюро України, ухвалений у 2014 році, визна-
чав загальну кількість співробітників бюро 
у 700 осіб, з яких детективів було лише 246. 
Натомість кількість справ, що розслідує 
НАБУ, – стрімко зростала: якщо на 2016 
рік було 264 провадження, то у 2019-му 
їх стало вже 892. У 2023 році через війну 
кількість проваджень скоротилась до 633, 
але це однаково у два з половиною раза 
більше, аніж було 8 років тому.

За словами Директора НАБУ Семена 
Кривоноса, станом на 2023 рік бюро мало 
суттєву нестачу персоналу оперативно-тех-
нічного рівня – детективів та криміналістів. 
«У нас не такі видатні результати у сфері 
оборони. І у нас, очевидно, є проблеми з 

розслідуванням справ енергетики, склад-
них фінансових злочинів. Але ми працюємо 
над цим. Ми абсолютно точно покажемо 
результат і в цих сферах», – додав він. Си-
туацію дещо покращила внутрішня реор-
ганізація штату: скоротили службовців, 
які не виконували основну функцію НАБУ, 
та збільшили кількість посад для тих, хто 
задіяний в розслідуваннях.

Навіть за таких умов НАБУ демонструє 
хороші результати у боротьбі з топкоруп-
цією. За 11 місяців 2023 року бюро повідо-
мило про підозру 254 особам (проти 188 у 
2022 році), 92 обвинувальні акти стосовно 
220 осіб скерували до суду, 56 обвинуваль-
них вироків ухвалив Антикорупційний 
суд у справах НАБУ. Серед найбільш гуч-
них проваджень 2023 року – викриття на 
отриманні хабара голови Верховного Суду 

Всеволода Князєва, затримання заступника 
міністра розвитку громад, територій та 
інфраструктури, викриття корупційної 
схеми за участі першого заступника міні-
стра аграрної політики. Також у 2023 році 
НАБУ передало до суду справи щодо низ-
ки народних депутатів та топменеджерів 
державних підприємств.

Два виклики  
для Антикорупційного бюро

Закон щодо посилення спроможності 
НАБУ, ухвалений парламентом 8 грудня, 
передбачає збільшення чисельності пра-
цівників бюро на 100 людей щороку – у 
2024-му, 2025-му та 2026-му. Левова частка 
нових співробітників – це саме детективи і 
аналітики. Поетапність набору зумовлена 

навантаженням на державний бюджет: 
якби парламентарі збільшили штат на трис-
та осіб одразу, це обійшлося б державі у 
понад мільярд гривень.

Збільшення штату НАБУ на 
третину впродовж трьох років 
– неабиякий виклик для уста
нови. Передусім бюро повинно 
забезпечити чесність та прозо
рість конкурсу з відбору пра
цівників, за яким прискіпливо 
стежитимуть як громадськість 
та журналісти, так і західні парт
нери України. Також необхідно 
провести навчання детективів, 
їхню інтеграцію в систему бюро, 
але разом з тим зберегти якість 
та ефективність роботи установи. 
Від того, як НАБУ впорається з 
цими завданнями, залежить, чи 
буде якісний стрибок у боротьбі 
з топкорупцією в країні у най
ближчі роки.

Втім, 300 нових співробітників – не па-
нацея, оскільки бюро має й інші нагальні 
потреби. Йдеться, зокрема, про надання 
права НАБУ самостійно збирати інфор-
мацію з електронних носіїв (здійснювати 
прослуховування), а також про створення 
незалежної експертної установи при НАБУ. 
Це дозволило б значно прискорити розслі-
дування, усунути ризики підкупу експертів 
корупціонерами, унеможливити вплив на 
результати експертних висновків та запо-
бігти витоку інформації. Ці питання також 
має вирішити Верховна Рада.

Компенсують не все.  
Що зміниться в державній програмі єВідновлення?

На початку січня родина 
з Київщини першою змогла 
придбати за державний кошт 
нову оселю замість зруйнова-
ної росіянами.

 Їхній сучасний таунхаус у Гостоме-
лі окупанти знищили у 2022 році. Сім’я 
обрала новий будинок у сусідній Бучі. 
Оплатять його житловим сертифікатом, 
який отримали завдяки програмі єВід-
новлення. Родин, що мають от-от в’їхати 
в нове житло, яке придбали за житловий 
сертифікат, більшає щодня. Ще більше тих, 
кому державна програма покриває ремонт 
пошкоджених росіянами осель. Щоправда, 
на єВідновлення чекають певні зміни. Чого 
саме торкнуться, з’ясовував Центр громад-
ського моніторингу та контролю. 

Почекати  
російських репарацій

16 січня Кабінет Міністрів обмежив пло-
щу знищеного чи пошкодженого житла, за 
яке можна отримати компенсацію. 

Відтепер держава покриє ре
монт чи відновлення 150 метрів 
квадратних, якщо йдеться про 
квартиру. Та 200 метрів квадрат
них, якщо про будинок садибно
го типу, садовий або дачний дім.

 Якщо ж оселя, яку зруйнували або 
пошкодили росіяни, була більшою, то 
в майбутньому збитки за решту площі 
можуть компенсувати з інших джерел, 
зокрема завдяки російським репара-
ціям.

Серед інших новацій Кабміну – спро-
щення застосування житлових сертифіка-
тів. Це цифрові документи, які гарантують 
зобов'язання держави профінансувати 
придбання нового житла на заміну зруй-
нованому. За житлові сертифікати 
можна купити будь-яку оселю: і на 
первинному, і на вторинному ринку. 
Але раніше, щоб скористатися забро-

ньованими за сертифікатом коштами, 
потрібно було анулювати право власності 
на знищену домівку. Із нововведення уря-
ду цей процес має піти швидше. Адже 
припинити право власності можна буде 
за допомогою витягу з Реєстру пошко-
дженого та знищеного майна. 

5,8 млрд гривень – на 
відновлення житла цьогоріч

Вже понад 35 тисячам українських 
родин держава виплатила на 3,2 млрд 
грн компенсації за пошкоджене житло. 
Такі дані озвучив прем’єр-міністр Денис 

Шмигаль. За його інформацією, за цим 
напрямом програми єВідновлення від 
українців надійшло вже понад 67 тисяч 
заявок. Найбільше – з Харківщини, Ки-
ївщини та Миколаївщини. 

Ще 8,4 тисячі заявок зареєстрували 
від людей, оселі яких росіяни знищили 
повністю. «Згенеровано понад 2 тисячі 
житлових сертифікатів на майже 3,7 млрд 
грн. Понад 540 сертифікатів вже забро-
ньовано. Це означає, що їхні власники 
скоро придбають своє житло», – пояснив 
очільник українського уряду.

Крім того, на 2024-й рік у Фонді 
ліквідації наслідків збройної агресії 
на програму єВідновлення передба-
чили 5,8 млрд грн. Але, за прогнозами 
Мінвідновлення, додатково для виплати 
компенсацій буде потрібно близько 10 
млрд грн.

Програма єВідновлення стартувала 
10 травня 2023 року. Тоді компенсацію 
до 200 тис. грн на ремонт почали отри-
мувати власники пошкоджених домівок. 
Вже з грудня минулого року розпочалися 
виплати на капітальний ремонт: мак-
симум 350 тисяч грн для квартири та 
500 тисяч грн – для приватного будинку. 
Також з 27 грудня 2023 року стартувала 
видача житлових сертифікатів у Дії. А 
з 1 січня 2024 року компенсацію за по-
шкоджене житло почали виплачувати 
українцям, які відремонтували його 
власним коштом.
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Книга, поезія, література завжди 
кликали до єднання, сьогодні – також!

Віктор Першко

Нещодавно, під час про-
ведення виїзних заходів під 
назвою «Стежка ментального 
здоров’я» у селах Романівської 
селищної ради, можна було 
простежити і відчути, із яким 
інтересом, цікавістю, а поде-
куди – навіть із захопленням 
люди слухали виконавців 
пісень, виступи інших само-
діяльних артистів, а увага щодо 
інформації та консультативних 
порад фахівців із виконавчого 
апарату Романівської селищної 
ради була всезагальною. 

Працівниця Романівської бібліотеки 
для дорослих Валентина Баша-Корсун 
взагалі підносила настрій присутньої ау-
диторії до найвищих висот. А все тому, 
що талановита і фахово підготовлена 
бібліотекарка дуже цікаво, із натхнен-
ням і піднесенням розповідала про нові 
надходження літературних творів, про 
останні книговидавничі новинки, які є у 
бібліотечних книгосховищах і які варто 
прочитати. Якраз у цей момент слушно 
і напрочуд актуально та доречно звуча-
ла фраза стосовно того, що ті, хто читає 
книжки, завжди мудріші за тих, хто лише 
дивиться телевізор.

Отже, питання про читання кни-
жок, про інтерес до художньої літера-
тури, про книголюбів як універсально 

освічених людей знову і знову шукає і 
знаходить потужний суспільний резо-
нанс. Потроху, однак інтерес до читання в 
Україні, на Житомирщині, і зокрема у Ро-
манові, підвищується. Можливо, час нині 
настав такий, а можливо, справді цікавих 
і талановито написаних творів українські 
книговидавництва стали видавати набагато 
більше, аніж раніше.

Ірина Серт, директор КНП «Рома-
нівська лікарня» давно, ще з дитинства, 
вважає читання художніх творів одним із 
найперших своїх захоплень. І розповідає 
про те, що сучасна молодь читає багато, а 
те багате розмаїття книжок, яке сьогодні 
можна придбати, взяти у бібліотеці, також 
спонукає до читання багатьох людей. Ірина 
Валеріївна розповідає, що, наприклад, у 
колективі Романівської лікарні є чимало 
активних читачів, які охоче обговорюють, 
діляться враженнями від прочитаного. 
Її колега, медичний директор Світлана 
Гопчук розповідає, що у вільну хвилину 
першим видом свого відпочинку вважає 
художню книжку. Світлана Георгіївна 

свої студентські роки провела у Львові, а 
тому залюбки читає твори письменників-
львів’ян. Особливо ті книжки, де місто 
її юності постає на сторінках художніх 
творів. Пацієнти Романівської лікарні, які 
проходять на її базі процес реабілітації, 
багато своєї уваги приділяють якраз чи-
танню художньої літератури. Знову ж таки 
Ірина Серт розповідає, що читацькі інтер-
еси бувають різними: хтось читає художні 
твори задля зміни виду діяльності, що й 
називається відпочинком. Найкращий 
спосіб читання художньої літератури, 
за оцінками Ірини Валеріївни, є чтиво із 
бажанням виокремити певні думки чи, на-
приклад, виписати певні вислови, цитати. 
Однозначно – це глибоко змістовне занят-
тя, яке передбачає наявність сформованого 
у людини рівня інтелектуального розвитку. 
Такі люди, як правило, прагнуть спілку-
ватися між собою, діляться враженнями 
від прочитаного, обговорюють художні 
особливості прочитаних літературних 
творів. Знову ж таки – це вже рівень так 
званої клубної культури. 

До речі, у неподалік розташованому 
Мирополі такий клуб книголюбів реально 
існує. Зауважимо, що клуб – це об’єднання 
виключно і добровільно самодіяльного ха-
рактеру, а для його створення не потрібно 
наказу чи рекомендації від місцевої влади, 
або ж будь-якої вказівки від когось зверху 
чи здалеку. Але водночас клуб і клубна 
культура – це рівень цивілізованої кому-
нікації, чого прагнуть цивілізовані люди. І 
навпаки – нецивілізовані, а точніше – слабо 
організовані, цього не прагнуть. Недав-
ні виїзди «Стежинами ментального 
здоров’я» у Старочуднівській Гуті, 
Ольшанці, Червоних Хатках, Горді-
ївці та Костянтинівці переконливо 
засвідчують, що люди дуже й дуже 
потребують комунікації, тобто спіл-
кування, обговорення, дискусії чи хоча 
б невеличкого концерту у виконанні 
самодіяльних артистів будь-якого 
жанру. А кіно у селі? Хоча б навіть під 
відкритим небом! Зрештою до Романова 
можна і потрібно запрошувати не лише 
відомих художників, які вже знають і відчу-
вають гостинність місцевого краєзнавчого 
музею Романівщини. До Романова залюб-
ки приїдуть і знані письменники, поети, 
барди і т. д. Варто лише запрошувати, аби 
письменник чи поет їхав сюди на поба-
чення із однодумцями, колегами по духу, 
які прагнуть спілкування, які люблять 
слово, книгу, пісню, мистецтво чи живопис. 
Тож, шановні друзі-книголюби, поети 
і поціновувачі поезії та прози, пора 
об'єднуватися і шукати один одного. 
І заклик цей стосується не лише селища 
Романова, але й тих, хто живе трохи далі – у 
Биківці, Ясногороді, Врублівці чи Камені. 
Зрештою пора починати: однодумці – до-
купи, і то – мерщій!

Події

Громадський активізм:  
ще одне питання і не одна відповідь

Для Мирополя це 
справді була подія – у 
приміщенні селищної 
ради 22 січня 2024-го 
року зібрались учні 
10-11 класів Миропіль-
ського ліцею на тренінг 
«Громадський активізм: 
як відшукати мотива-
цію в собі». Ініціатором 
заходу і водночас його 
тренером-модерато-
ром стала випускниця 
Миропільського ліцею 
Світлана Лебеденко.

Найпершим чином зауважи-
мо, що Світлану по праву можна 
вважати яскравим прикладом 
того, як із невеликого селища 
можна прокласти свій шлях до 
розвитку та самоствердження у 
великому місті. Зрештою при-
клад Світлани Лебеденко може 
і має надихати її земляків до-
сягати успіху. Свого часу, став-
ши студенткою вишу, Світлана 
неодноразово брала участь у 
міжнародних молодіжних про-
єктах. Найпопулярніша про-
грама міжнародної співпраці у 
сфері молоді, освіти та спорту 
Erasmus дозволила Світлані 

Лебеденко відвідати  низку 
університетських містечок у 
кількох європейських країнах. 
Цьогоріч колишня випускниця 
Миропільського ліцею отримала 
відзнаку Львівського національ-
ного університету ім. І. Франка 
«Найкращий студент року» саме 
в номінації «Громадське жит-
тя». Студентка четвертого курсу 
чудово обізнана із практиками 
демократії низки європейських 
країн, у яких їй довелось побу-
вати. Звісно ж, найбільшу уваги 
Світлани  під час її закордон-
них вояжів приваблював досвід 

тамтешньої молоді. Ну а тепер 
настав час познайомити юних 
миропільчан із тим, яким чи-
ном і як саме їхні європейські 
ровесники залучаються і залуча-
ють своїх однолітків до активної 
громадської роботи. 

Щодо конкретики змісту про-
веденого у Мирополі тренінгу, 
то його учасники обговорили, 
що таке громадський активізм, 
чим він відрізняється у великих 
містах та сільській місцевості. 
Найцікавішим виявився фініш 
тренінгового заняття, коли 
учні-старшокласники отри-

мали практичне завдання – за 
допомоги асистентів-менторів 
розробити свій власний про-
єкт для молоді своєї громади. 
Проєкт, окрім його опису, має 
отримати партнерів, а також 
джерела фінансування задля 
його реалізації. Основною метою 
цього завдання було розповісти 
молоді про структуру проєктів 
та показати, яким саме чином 
життя громади все ж таки за-
лежить від кожного її жителя. До 
спілкування з молоддю залюбки 
долучилася селищний голова 
Світлана Власюк.

Як  підсумок проведе
ного тренінгу його учас
ники запропонували про
вести у Мирополі:
• Турнір з боксу серед чоло-

віків до Дня пам’яті Олега 
Камзи;

• Конкурс талантів серед 
молоді громади;

• Благодійний мистецький 
фестиваль на території 
«Підкови»;

• Благодійний концерт від 
аматорів сцени нашої гро-
мади з брейк-кавою та різ-
ними активностями серед 
жителів громади.

Наприкінці тренінгу до 
зали завітали гості – пред-
ставники компанії «Полонне 
Агро». Учасникам молодіжного 
заходу вони розповіли про свої 
соціальні проєкти та майбутні 
плани розвитку виробництва. 
Безумовно, аграрії неабияк спо-
діваються на те, що долучать до 
своїх виробничих підрозділів і 
місцеву молодь. 

Підсумком зустрічі старшо-
класників Миропільського ліцею 
зі Світланою Лебеденко можна 
вважати море емоцій, вочевидь 
позитивний настрій та мотивацію 
для самоудосконалення. Тож Світ-
лана отримала у той день цілком 
заслужені слова подяки.
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Порядок, дисципліна і демократія 
розпочинаються із прибирання  
та вивозу сміття

Віктор Першко 

Надворі – фініш січня. 
Часто випадає сніг, покрива-
ючи все довкола. Крижаний і 
сніговий покрив ще з місяць, а 
то й півтора буде ховати всіля-
кий мотлох, сміття, яке мимо-
волі опинилося на шляху, на 
тротуарі, біля будинків, а ще 
більше – біля всіляких госпо-
дарських будівель, гаражів і т. 
п.

Щоранку, як тільки по Романову їде 
автомобіль-сміттєвоз, у полі зору кожної 
людини свідомо чи й зовсім мимоволі ви-
никає питання про сміття. А куди ж його 
звозять? А куди дівають сміття ті жителі, 
які не мають угоди на його вивезення і до 
чиїх будинків не приїздить отой великий, 
спеціалізований і пристосований для виво-
зу відходів автомобіль? Ці та інші питання 
якщо не виникають, то мали б виникати 
у більшості жителів Романова. Зрештою 
– і у жителів більшості сіл Романівської 
селищної ради. Адже у селі проблема, куди 
подіти використану тару з-під продуктів, 
куплених у магазинах, така ж актуальна, 
як і в Романові, як у Житомирі, у Бердичеві 
чи Чуднові.

Однак повернемося до Романова. Тут 
налагоджена система збору і вивезення 
так званих твердих побутових відходів. 
Щоранку спецавтомобіль приїздить до 
місця встановлених ящиків-контейнерів, 
і сміття вивозиться на сміттєзвалище. За-
галом у сфері комунального господарства 
вивіз сміття мав би бути найпростішою і 
наймасовішою послугою для більшості 
романівчан. Для цього треба зробити лише 
одну дію – укласти угоду із комунальним 
підприємством, яке, власне, й здійснює 
вивезення сміття, відповідаючи за чистоту 

у селищі. І якраз у сфері укладання та-
ких угод Романову та романівчанам треба 
добряче підтягнутися до норм та вимог 
цивілізованого співжиття. 

У 2023 році у Романові було укла-
дено 325 угод на вивезення сміття із 
окремими домогосподарствами та 
суб’єктами господарювання. Суб’єкти 
– це, як правило, приватні підприємці, 
які мають магазин, орендують певне при-
міщення, офіс і т. д. До речі, власники ма-
газинів, кіосків, офісів і т. д. мають бути 
клієнтами КП «Сервіс» і мати угоду не 
лише на водопостачання і водовідведення, 
але (і в обов’язковому порядку) і на ви-
везення сміття. 

Сьогодні це – аксіома, і бути такого не 
може, що «у мене немає сміття». Або «у 
мене його небагато, і я маю можливість 
самостійно його утилізувати». Щось вки-
нути у компостну яму на території свого 
домоволодіння чи на присадибній ділянці, 
а щось спалити, щось закопати у землю. 
Ось тут, до речі, розпочинається ціла низка 
(як правило, багатосерійна) порушень, на 
які вказує або ще вкаже жителям сели-
ща інспектор із благоустрою. У Романові 
такий посадовець є, і він дуже ретельно 
виконує свої посадові обов’язки. Таким 
чином, угода на вивезення сміття має ста-
ти обов’язковим атрибутом і необхідною 
умовою для кожного як приватного, так 
і багатоквартирного будинку. І заклики, 
пропозиції щодо укладання подібних угод, 
які зараз (у січні – лютому) слід укласти 
у негайному порядку, варто сприймати 
із розумінням, оскільки це елементарна 
вимога цивілізованого співжиття. Звідси 
якраз і починається порядок, дисципліна 
і демократія, про яку ми ведемо стільки 
багато розмов, однак часто забуваємо, що 
якраз біля власного будинку, у власному 
дворі і розпочинається порядок у громаді, 
у селищі і у державі. 

Якщо ж ситуації не змінювати, то ко-
мунальне підприємство, обслуговуючи 
територію селища суто точково чи епізо-
дично (там, де є угоди), ніколи не наведе 
порядку із вивезенням сміття. І як тільки 

скресне сніг і зазеленіє перша травичка, 
про сміття не треба буде згадувати, бо 
воно куди швидше нагадає про себе зві-
дусіль. Знову ж таки ті власники садиб, які 
змушені будуть весною (бо так заведено) 
прибирати на території власної садиби, 
неодмінно захочуть позбутися купи на-
копиченого сміття. 

Якщо немає угоди на його ви
віз автомобілем КП «Сервіс», то 
тут майже автоматично виникає 
спокуса вивезти сміття на окраїну 
селища, у яр чи канаву або ж ще й 
трохи далі – на галявину лісу чи у 
гущавину чагарника. На жаль, такі 
випадки стали типовими і набули 
системного вигляду. 

У будь-якій європейській країні поді-
бні випадки, або (точніше) неподобства, 
потягнули б за собою обов’язкову і надто 
сувору відповідальність. У нас же люди спо-
діваються, що якщо тишком-нишком, то, 
може, й пронесе. Що ніхто не побачить! А 
те, що засмічується місцевість, що страждає 
екологія, то, виявляється, – пусте. Дехто 
як аргумент може сказати славнозвісну 
фразу: «Завжди так було, і нічого – живемо 
ж якось». У Європі, наприклад, це питання 

вирішене дуже просто – кожен господар 
чи власник (орендар) квартири, будинку, 
земельної ділянки із садочком чи горо-
диною має укласти угоду на вивіз сміття. 
Це – обов’язково. Так само, як обов’язково 
отримати паспорт громадянина чи по-
свідчення водія для власника автомобіля. 
І до цього потрібно звикати. Не запитува-
ти у комунальників, чи мають вони право 
вивозити сміття на сміттєзвалище або чи 
сертифікований їхній автомобіль. Дехто 
навіть запитує про якість контейнерів, які 
пропонуються для збирання сміття. Це – 
замість того, щоб укласти угоду на вивіз 
сміття. Замість того, щоб виконати свій 
обов’язок із дотримання чистоти довкіл-
ля, хтось шукає причини та приводи для 
того, аби уникнути дотримання правил 
цивілізованого співжиття. Це знову ж таки 
шлях в нікуди. 

Ну а якщо повернутися до конкретики, 
то нинішні показники, коли, наприклад, 
у Романові угоди на вивіз сміття має 
лише ЧВЕРТЬ власників будинків, квар-
тир, або коли далеко не кожен підпри-
ємець, який торгує, продає чи обслуговує 
населення, має вищезазначену угоду із КП 
«Сервіс», то це вже неподобство. Його слід 
негайно виправляти. Таки – доведеться! І 
вже зовсім скоро!

Власна справа: У 2023 році понад 10 000 українців 
отримали гранти від держави на старт або розвиток бізнесу

359 українців визнані пере-
можцями останньої у 2023 
році хвилі грантової програ-
ми «Власна справа» та отри-
мають від держави 86,5 млн 
гривень на старт або розши-
рення бізнесу. 

Загалом у минулому році мікрогран-
ти за цією програмою отримали понад 
10 тисяч українців. Про це повідомила 
заступник Міністра економіки України 
Тетяна Бережна. 

«Визначені 359 переможців останньої 
у 2023 році хвилі подачі заяв на мікро-
гранти за програмою “Власна справа”. 
Вони отримають від держави кошти на 
започаткування або розвиток власного 
бізнесу на 86,5 млн грн. Загалом у минуло-
му році позитивне рішення про надання 
гранту отримали понад 10 тисяч українців 
на 2,4 млрд грн. Від початку дії програми 
в липні 2022 року маємо вже 13,5 тисяч 
грантоотримувачів, в розвиток бізнесу 
яких держава інвестує загалом 3 млрд грн. 
Завдяки цим грантам відкрились тисячі 

нових підприємств, ще вдвічі більше ком-
паній масштабують свій бізнес, створено 
понад 25 тисяч робочих місць», – зазначила 
Тетяна Бережна. 

Серед отримувачів мікрогрантів 23 
хвилі 57% жінок і 43% чоловіків. 70% з них 
мають вищу освіту. Найбільше грантоо-
тримувачів із Львівської області (40 осіб), 

Вінницької області (32 особи), Київської 
області (31 особа) та міста Києва (31 особа). 
Переважна більшість грантоотриму-
вачів планують витратити кошти мі-
крогранту на придбання обладнання, 
необхідного для ведення бізнесу. 

Найпопулярнішими сферами, в яких 
працюватимуть переможці 23 хвилі, є:

• оптова та роздрібна торгівля, ремонт 
автотранспортних засобів – 123 особи;

• тимчасове розміщування й організа-
ція харчування – 59 осіб;

• переробна промисловість – 52 особи.
Нагадаємо, за грантовою програмою 

«Власна справа» українці можуть отри-
мати мікрогрант від 50 до 250 тис. грн. 
Кошти можна витратити на придбання або 
лізинг обладнання, закупівлю сировини та 
матеріалів, оренду приміщення. Отримати 
мікрогрант може як діючий підприємець, 
так і людина без досвіду такої діяльності. 
Обов'язковою умовою надання коштів є 
створення 1-2 робочих місць залежно від 
суми гранту. 

Урядовий проект єРобота включає 
грантові програми, спрямовані на сти-
мулювання підприємницької діяльності 
та створення робочих місць. Зокрема, це 
програми мікрогрантів на відкриття чи 
розвиток власного бізнесу, грантів на ство-
рення й розвиток переробних підприємств, 
закладки саду та виноградарства, теплич-
ного господарства. Подача заявки на всі 
напрямки програми єРобота здійснюється 
через портал Дія.

Джерело:  
Міністерство економіки України
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Токсикодермія:  
причини та профілактика 

Токсикодермія, або 
токсико-алергічний 
дерматит – це гостре 
запалення шкіри або 
слизових оболонок, 
що виникає внаслі-
док надходження в 
організм алергенів та 
речовин, які мають 
токсичну дію.

Захворювання характери-
зується появою висипки та 
свербежу на тлі надходження в 
організм алергенів. При тяжко-
му перебігу захворювання погір-
шується загальне самопочуття, 
виникають симптоми ураження 
внутрішніх органів.

Подразники здатні проника-
ти всередину організму різними 
способами:

1. у процесі виконання 
ін'єкційних процедур (підшкір-
ні, внутрішньом'язові, внутріш-
ньовенні ін'єкції, краплинне 
введення ліків);

2. під час прийому речовин 
через рот;

3. під час вдихання;
4. через піхву, пряму кишку.

Причини токсикодермії:
• прийом медикаментозних 

препаратів;
• харчові алергени (яєчний бі-

лок, банани, полуниця, шо-
колад, горіхи, цитрусові, мор-
ська риба та морепродукти, 
ковбасні вироби, консерви);

• індивідуальна гіперчутливість 
до продуктів харчування 
(найчастіше відзначається у 
пацієнтів дитячого віку);

• вплив виробничих подраз-
ників;

• накопичення ендогенних 
токсинів.
Професійна гостра токсико-

дермія – прояв потрапляння в 
організм  токсичних хімічних 
речовин. Спостерігається при 
використанні гасу, інсектицид-
них засобів, барвників для одягу 
та хутра, медикаментозних пре-
паратів.

Профілактика
Основна профілактика захво-

рювання – запобігання контакту 
з потенційними або відомими 
подразниками, комплексне 
лікування супутніх хронічних 
патологій. 

Групи ризику:
1. Діти. Найчастіше відзнача-

ється непереносимість харчових 
продуктів. Окрему увагу варто 
приділити новонародженим та 
дітям раннього грудного віку. 
Їхня шкіра ще не пройшла повну 
анатомічну та функціональну 

адаптацію до безводного серед-
овища, що підвищує ризик ви-
никнення захворювання.

2. Пацієнти з індивіду-
альною непереносимістю 
харчових продуктів, лікарських 
засобів, спадковою схильністю 
до неї.

3. Фахівці, які працюють 
із токсичними речовинами: 
фармацевти, лікарі, муляри-шту-
катури, автослюсарі, ювеліри.

4. Пацієнти з хронічними 
захворюваннями різних ор-
ганів та систем, що супрово-
джуються порушеннями обміну 
речовин.

5. Пацієнти з автоімунни-
ми хворобами.

Пам’ятайте! Захворювання 
краще попередити, ніж про
водити лікування.

Відділ комунікації, органі-
заційної та  інформаційно-

роз’яснювальної роботи ДУ 
«Житомирський обласний центр 

контролю та профілактики хвороб 
МОЗ України»

Солодощі та здорове харчування 

Суть захворювання полягає 
в тому, що в спинному мозку не-
контрольовано розростаються 
клітини глії (допоміжної нервової 
тканини). Згодом ці клітини від-
мирають, утворюючи порожнини 
в спинному мозку, які поступово 
заповнюються спинномозковою 
рідиною. Наслідком такого стану 
є загибель сусідніх нейронів, що 
проявляється в різних неврологіч-
них симптомах. Найчастіше вог-
нища сирингомієлії розвиваються 
в шийному (рідше – грудному) 
відділі спинного мозку.

Справжня сирингомієлія 
– спадкове захворювання, час-
тіше розвивається у чоловіків 
у віці від 25 до 40 років. Буває 
і симптоматична сирингомієлія 
внаслідок травми або туберкульоз-
ної інфекції.

Іноді гліальні порожнини 
розвиваються і в довгастому моз-
ку – захворювання називається 
сирингобульбія. Це небезпеч-
но тим, що тут розташований 
дихальний центр, і при його 

пошкодженні хворий може за-
гинути від паралічу дихання. 
Крім того, у таких хворих роз-
виваються паралічі мови, м'якого 
піднебіння, атрофічні зміни тка-
нин обличчя.

ОСНОВНІ 3 
СИМПТОМИ РОЗВИТКУ 
СИРИНГОМІЄЛІЇ:
1. Схуднення. 
2. Слабкість дрібних  

м'язів кистей рук.
3. Втрата чутливості в 

руках.

Профілактики сирингоміє
лії не існує. При встановленні 
патологічних полостей в спин
ному мозку рекомендується:

1. Амбулаторне спостережен-
ня у невролога.

2. МРТ спинного мозку один 
раз в рік та за необхідності.

3. Берегти шкіру від термічно-
го ураження, обморожень, травм.

4. Уникати травм голови та  
хребта, інфекційних захворювань, 
хірургічного лікування зі спиналь-
ною анестезією.

5. Не переохолоджуватися, 
не займатися важкою працею та 
спортом.

6. Відмовитися від алкоголю 
та тютюнопаління.

Будьте здорові та не хворійте!

Відділ комунікації, організаційної 
та інформаційно-роз’яснювальної 

роботи ДУ «Житомирський облас-
ний центр контролю та профілак-

тики хвороб МОЗ України»

Сирингомієлія:  
3 тривожні симптоми 

Сирингомієлія – це хронічне захворювання 
центральної нервової системи (зазвичай спинного 
мозку). За різними даними, частота зустрічальнос-
ті хвороби становить від 3 до 17 випадків на 100 000 
населення. 

Для багатьох людей найстрашнішою частиною нового, більш 
здорового, способу харчування є думка про довічну відмову від 
улюблених солодощів. Насправді ж печиво та цукерки можна 
вписати у здорову модель харчування протягом усього життя. 
Проте щоби зменшити шкоду під час отримання такого задово-
лення, їх слід їсти нечасто та у невеликих кількостях: що менше, 
то краще.

ІСНУЮТЬ НЕСКЛАДНІ ПРАВИ
ЛА, ЯКІ ДОПОМОЖУТЬ НАСО
ЛОДИТИСЯ СМАКОЛИКАМИ І НЕ 
НАШКОДИТИ СОБІ.

Уникайте суворих обмежень
Спробуйте дозволити собі улюблені 

солодощі, однак в помірній кількості та 
з іншими, здоровішими, продуктами. 
Наприклад, якщо вас тягне до шоколаду, 
розтопіть трохи чорного шоколаду та ску-
штуйте його з виноградом або з іншими 
ягодами чи фруктами.

Застосовуйте зважені підходи
 Один з універсальних підходів – їсти 

«заборонені» солодощі один раз на тиж-
день. Однак це не означає, що це можна 
робити без обмежень. Найкраще одразу 
встановити певні правила – о котрій го-
дині та яку кількість ви собі дозволяєте. 

Якщо вам щодня потрібне щось со-
лоденьке, обирайте продукти, які містять 
менше ніж сто калорій на порцію. Такий 
вибір буде зваженим. Також варто по-
балувати себе чимось, що не є на 100% 
цукром. Наприклад, вибирайте ласощі, 
до складу яких входять горіхи (відомі 
джерела корисних жирів).

Дотримуйтеся балансу здорового 
харчування

Зверніть увагу на чотири основні усві-
домлені зміни, які допоможуть періо-

дично споживати десерти та подолати 
надмірне захоплення солодощами:

1. Зменште розмір порції. Якщо 
ваша тарілка схожа на ресторанну, за-
лиште дві третини або половину. 

2. Робіть акцент на рослинній їжі, 
багатій на харчові волокна. Такі про-
дукти й страви забезпечують насичення 
без надходження надмірної кількості 
калорій.

3. Їжте повільніше. Це забезпечує 
триваліше насичення та пізніше по-
вернення голоду. Якщо ви відчули себе 
фізично наповненим, ви, ймовірно, вже 
з’їли забагато.

4. Додайте фізичної активності. 
Скористайтеся крокоміром та дізнайтеся, 
скільки кроків ви робите на день. Екс-
пертні організації рекомендують 10 000 
кроків щодня.

Пам’ятайте також, що, від
повідно до рекомендацій ВООЗ, 
доросла людина в середньому 
має споживати не більше ніж 50 
г доданого цукру на день, а ще 
ліпше – менше ніж 25 г на добу. 
Дітям до трьох років краще не 
споживати доданий цукор вза
галі, а після трьох – не переви
щувати 25 г на добу.

Джерело: 
Міністерство охорони здоров’я України
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Гороскоп на тиждень 24 січня - 30 січня Куточок ГОРОДНИКА

Смачного!

Різне

ОВЕН
Підхожий час для 

того, щоб зробити па-
узу, поміркувати, під-

бити підсумки і зробити роботу 
над помилками. І це однаково 
для всіх сфер життя. 

ТЕЛЕЦЬ
Фінансові позиції 

січня цілком стійкі, але 
в цій сфері у Тельців багато за-
лежить від партнерів по бізнесу 
або шлюбного партнера.

БЛИЗНЮКИ
Можливі успішні 

операції з нерухоміс-
тю, це може бути як купівля, 
так і продаж майна. В осо-
бистому житті – доленосні 
події.

РАК
Домашнє життя 

сповнене змін: три-
вають складні заходи щодо 
облаштування дому, багато 
хто змінить житло на краще. 
Зберігайте спокій!

ЛЕВ
Фінансова ситуація 

буде непоганою. Гро-
ші надходитимуть регулярно, 
поступово збільшуючись, і 
особливо це стане помітним 
наприкінці місяця.

ДІВА
З'являються мож-

ливості просунутися 
вгору кар'єрними сходами або 
підготувати міцний фундамент. 
У професійній сфері – те, про 
що давно мріяли.

ТЕРЕЗИ
У діловому сенсі 

тиждень вдалий. Ді-
лова активність принесе бажані 
плоди. Вдалий час для складан-
ня планів на майбутнє, пере-
ходу на нове місце роботи.

СКОРПІОН
Службовці повинні 

уважно ставитись до 
роботи – намагайтеся виклю-
чити ймовірність непорозумінь, 
прорахунків та інших проблем.

СТРІЛЕЦЬ
Ва ш  а в т ори т е т 

зростає,  а  роботи 
стає дедалі більше. Грошова 
ситуація вкрай нестійка, але 
трохи пізніше буде і збільшення 
зарплати.

КОЗОРІГ
Якщо зараз добре 

попрацювати, то змо-
жете значно покращити своє 
фінансове становище. Ваша 
енергія б'є через край – хвороби 
не загрожують. 

ВОДОЛІЙ
Обставини тижня 

складаються сприят-
ливо, ви знайдете натхнення і 
отримуєте безліч подарунків, 
на які ви так довго чекали.

РИБИ 
У цей період дуже 

ймовірне зміцнення 
торгових зв'язків з надійними 
союзниками, які нададуть ло-
яльні умови співробітництва. 

Джерело: ТСН
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Від посіву насіння  
до висадки в ґрунт:  
як виростити ідеальну 
розсаду капусти

П'ять важливих пра-
вил від агрономів.

Багатий урожай капусти 
починається з міцної розсади. 
При її вирощуванні потрібно 
врахувати чимало нюансів: зна-
йти відповідний ґрунт, створити 
оптимальну температуру, ви-
рахувати строки посіву і багато 
іншого. Розповімо докладніше, 
що потрібно зробити для отри-
мання в майбутньому відмінно-
го врожаю.

ВИЗНАЧТЕСЯ З ТЕРМІНА
МИ ПОСІВУ
Це залежить від часу дозрі-

вання капусти і кліматичних 
умов вашого регіону. Якщо ви 
сієте насіння занадто рано або 
занадто пізно, розсада може 
витягнутися, ослабнути або не 
встигнути сформувати качани.

ПІДГОТОВКА ҐРУНТУ
Ґрунт має бути родючим, 

пухким, вологоємним і водо-
проникним, а також мати 
нейтральну або слаболужну 
реакцію, тому що капуста не 
переносить високу кислотність 
ґрунту.

Можете купити готову суміш 
для розсади в магазині або при-
готувати її самостійно із садової 
землі, перегною, торфу, піску і 
деревної золи.

Перед посівом насіння ґрун-
тосуміш потрібно знезаразити 
гарячою водою, розчином мар-
ганцівки або відповідним по-
купним препаратом.

ВИСІВАЙТЕ НАСІННЯ 
КАПУСТИ ПРАВИЛЬНО
Для цього вам знадобляться 

ємності з дренажними отвора-
ми, насіння капусти, вода і зу-
бочистки.

Насіння перед посівом ба-
жано замочити на 12-24 години 
в теплій воді або розчині сти-
мулятора росту. Потім висушіть 
його на паперовій серветці.

Наповніть контейнери ґрун-
тосумішшю, зробіть у ній не-
великі заглиблення і покладіть 
у ямку одну насінину капусти.

Прикрийте землею, утрам-
буйте і зволожте з розпилюва-
ча. Поставте горщики в тепле і 
світле місце.

ПІКІРОВКА РОЗСАДИ 
КАПУСТИ
Це процедура пересаджу-

вання сіянців у просторіші 
ємності, яка сприяє розвитку 

кореневої системи і зміцненню 
рослин.

Пікіровку потрібно робити, 
коли з'являться два-три справ-
жніх листки. Зазвичай це від-
бувається через два-три тижні 
після появи сходів.

Для пікіровки використовуй-
те ті ж ємності і ґрунтосуміш, 
що і для посіву насіння.

Зробіть у ґрунті поглиблен-
ня, акуратно вийміть паросток зі 
старої ємності, не ушкоджуючи 
коріння, і посадіть його в нову, 
заглиблюючи до перших лист-
ків. Утрамбуйте ґрунт, полийте 
розсаду і поставте у світле місце.

ДОГЛЯДАЙТЕ ЗА  
РОЗСАДОЮ РЕГУЛЯРНО
Розсада капусти потребує 

правильного поливу, додатко-
вого світла, підживлення і за-
гартовування. 

• Поливайте паростки 
помірно, не допускаю
чи пересихання або пе
резволоження ґрунту.

• Для поливу використо
вуйте теплу відстояну 
воду.

• Досвічуйте розсаду, 
якщо не вистачає при
родного освітлення. 
Капусті потрібно 1215 
годин світла на день.

• Підживлюйте сіянці 
дватри рази за період 
вирощування. Перше 
підживлення можна 
зробити через 1014 
днів після пікіровки, 
друге – через 2 тижні 
після першого, третє 
– за 1014 днів до ви
саджування розсади в 
ґрунт.

Для підживлення можна ви-
користовувати органічні або мі-
неральні добрива – наприклад, 
розчин коров'яку, пташиного 
посліду, комплексних добрив 
для розсади.

Загартовуйте паростки 
перед висадкою у відкритий 
ґрунт, щоб вони адаптувала-
ся до нових умов. Для цього 
почніть виносити ємності з роз-
садою на вулицю на кілька годин 
на день за два тижні до посадки, 
поступово збільшуючи час пе-
ребування на свіжому повітрі і 
знижуючи температуру.

Джерело: Ukr.Media

Курячі крильця Баффало

Інгредієнти: 800 г курячих крилець, 2 ст. л. олії, 
1 ч. л. сушеного часнику, 1 ч. л. солі, 3 ст. л. гострого 
кетчупу, 2 ст. л. меду, 100 г вершкового масла, соус 
ранч і овочі для подачі.

• Розігрійте духовку до 200 градусів, вниз поставте 

глибоке деко, над ним – решітку. Відріжте крайні фа-
ланги від крилець та перекладіть їх у велику миску.

• Полийте крильця 2 ст. л. олії, приправте 1 ч. 
л. солі та 1 ч. л. сушеного часнику. Перемішайте та 
викладіть на решітку. Поставте крильця в духовку та 
запікайте 50 хвилин, періодично перевертаючи їх.

• У маленькому сотейнику змішайте 3 ст. л. го-
строго кетчупу та 2 ст. л. меду, доведіть їх до кипіння 
та додайте в суміш 100 г масла. Варіть приблизно 2 
хвилини, доки масло повністю не розтане, а кількість 
соусу трішки зменшиться.

• Дістаньте крильця з духовки, перекладіть у 
миску та полийте соусом. Розмішайте, щоб він рів-
номірно покрив усі шматочки.

• Поверніть крильця на решітку та запікайте ще 
3-5 хвилин, доки соус не карамелізується. Слідкуйте, 
щоб крильця не пригоріли. Подавайте крильця 
гарячими з овочами та соусом ранч.

Ягідний кисіль
Інгредієнти: 400 г заморожених ягід (або свіжих), 

2,5-3 л води, 10 ст. л. цукру, 5 ст. л. кукурудзяного 
крохмалю.

• У велику каструлю влийте 2,5-3 л води і додайте 
10 ст. л. цукру. Дочекайтеся, поки цукор повністю 
розчиниться.

• Додайте 400 г будь-яких ягід на ваш смак і варіть 
ще 7-10 хвилин, щоб ягоди віддали свій смак.

• Розчиніть 5 ст. л. кукурудзяного крохма-
лю в склянці води і вливайте тонкою цівкою 
в каструлю, при цьому постійно помішуючи, 
щоб не утворилися згустки крохмалю. Ягоди 
за бажанням можна попередньо видалити, а 
можна і залишити.

• Варіть кисіль ще кілька хвилин до загустіння. 
Подавайте до столу охолодженим.
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Споживачу

ОГОЛОШЕННЯ
ВТРАЧЕНО СТУДЕНТСЬКИЙ КВИ-
Т О К  С Е  Р I Я  Т М  №  1 3 6 8 5 7 4 6 ,  
ВИДАНИЙ 15.10.2021 РОКУ, НА IМ'Я 
ГАРАЩУК ЮЛIЇ ЮРIЇВНИ, ВВАЖАТИ 
НЕДIЙСНИМ.

ОГОЛОШЕННЯ
про початок процедури громадських слухань  

щодо проєкту Стратегії розвитку  
Миропільськоїселищної територіальної громади  

до 2027 року та пов’язаних з ним документів
Громадські слухання щодо обговорення проєкту Стратегії розвитку Миропільської 

селищної територіальної громади до 2027 року, у тому числі проєкту Плану заходів 
на 2024-2027 роки з реалізації Стратегії та Звіту про стратегічну оцінку проєкту 
Стратегії розвитку Миропільської селищної територіальної громади до 2027 року 
відбудуться 20 лютого о 10.00 в актовій залі Миропільської селищної ради за 
адресою: вул. Центральна, 38.

З документами в електронному форматі можна ознайомитися на офіційному 
сайті Миропільської територіальної громади. Для зручності читання користуйтеся 
гіперпосиланнями у змісті документів (натискайте на назву цікавої для вас інформації, 
і вас буде переадресовано на відповідну сторінку тексту).

У друкованому вигляді документи можна переглянути у приміщенні селищної 
ради (селище Миропіль, вул. Центральна, 38).

Свої пропозиції щодо змін та доповнень у проєкті Стратегії, проєкті Плану 
заходів та Звіті СЕО можна вносити до 13:00 19 лютого 2024 року в електронному 
форматі на електронну пошту: sel.r@myropilska-gromada.gov.ua та/або у письмовій 
формі за адресою: Миропільська селищна рада, вул. Центральна, 38, смт Миропіль, 
Житомирський район, Житомирська область, 13033.

Відповідальна особа – заступник селищного голови з гуманітарних питань 
Ірина Володимирівна Яцкова, контактний телефон: 0671613096.

У подальшому всі зібрані матеріали будуть опрацьовані та систематизовані робо-
чою групою в єдиний документ та передані на розгляд сесії Миропільської селищної 
ради для затвердження.

Нагадаємо, що проєкт Стратегії розвитку Миропільської селищної територіальної 
громади створений спільними зусиллями створеної в громаді робочої групи з роз-
робки Стратегії розвитку Миропільської громади та експертів проєкту «Стратегічний 
аналіз і рекомендації з розширення можливостей органів місцевого самоврядування 
і громад за допомогою відповідних стратегічних документів».

Ми хочемо почути усіх охочих долучитися до планування  
розвитку громади та врахуємо думку кожного, хто висловить  

свої пропозиції та зауваження для змін на краще.

про грамотність
• Починаючи з 1966 

року, ЮНЕСКО відзначає 
Міжнародний день гра-
мотності, намагаючись 
саме в такий спосіб при-
вернути увагу суспільства 
до розповсюдження гра-
мотності.  

• У світі лише в 19 кра-
їнах ступінь грамотності у 
жінок вище в порівнянні 
з чоловіками. А з 143 дер-
жав в 41 країні ймовірність 
бути безграмотною у жін-
ки в два рази більше, ніж 
у чоловіка.

•  Не г ра мо т н іс т ь 
процвітає не тільки в 
бідних, але і, як вказує 
організація ЮНЕСКО, в 
багатших країнах, таких 
як Єгипет, Бразилія, Ки-
тай. Один з найнижчих по-
казників грамотності має 
Нігер, де 28,7% дорослого 

населення вміють читати 
й писати. Також мала кіль-
кість грамотних людей у 
Малі (27,7%), Ефіопії (39%), 
Чаді (35,4%) та Афганістані 
(28,1%).

• У 15 державах сві-
ту понад 50% дітей не 
мають навіть основної 
загальної освіти.

• Населення Землі 
сягнуло шести мільярдів і 
продовжує рости високими 
темпами. На сьогоднішній 
день, за даними ООН, у сві-
ті налічується близько 4 мі-
льярдів грамотних людей, 
проте майже 860 мільйо-
нів землян неграмотні і з 
них – 100 мільйонів діти.

• Щорічно заходи, 
що проводяться до Дня 
грамотності, присвячені 
різним темам: впливу гра-
мотності на здоров’я, роз-

виток суспільства, особисті 
можливості та ін.

• У святкових заходах, 
присвячених Дню грамот-
ності, беруть участь уряди 
та неурядові організації, 
спільноти, викладачі, 
молодь. Також цього дня 
найініціативнішим людям 
і організаціям присуджу-
ються спеціальні премії 
ЮНЕСКО за поширення 
грамотності:

-  Премія ЮНЕСКО 
імені Короля Сечжона, 
яка присуджується за по-
ширення грамотності на 
рідній мові;

- Премія ЮНЕСКО іме-
ні Конфуція, яка теж при-
суджується за поширення 
грамотності серед дорос-
лого населення у сільській 
місцевості та серед молоді, 
яка не вчиться у школах.

Цікаві 
факти


